
ُكككمْ ﴿ َن ْي َب ُكمْ  َل َوا َأمْكك ْا  ُلو ُك ْأ َتكك َل  ْا  ُنككو ِذينَ آمَ ّلكك َها ا ّي أ
َ  َيا 

َل َو ُكمْ  َترَاضٍ مّن َعن  ًة  ِتجَارَ ُكونَ  َت َأن  ّل  ِإ ِطلِ  َبا ْل  ِبا
ًا ُكمْ رَحِيم ِب َكانَ  ّلهَ  ِإنّ ال ُكمْ  َأنفُسَ ْا  ُلو ُت   ﴾ َتقْ

صدق الله العظيم
)29النساء (
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ABSTRACT

This study was conducted to investigate the impacts of Sudan access to 

World Trade Organization (WTO) on the contribution of the Sudanese 

commercial  banks to the development of infrastructures.   The study 

depends on both  primary and secondary data,  the primary data  had 

been  collected  by  formal  survey  using  structured  questionnaire  the 

study  used  multistage  stratified  random  sampling.  The  Sudanese 

commercial  banks  represent  the  sampling  frame,  from  which  the 

sample was drawn from 32 banks. 13 banks were chosen at random, 

which  represent  33% of  the  population,  while  secondary  data  were 

collected from relevant institutional sources. Four banks were selected: 

Sudanese  French  Bank,  Farmer  Bank,  Savings  and  Social 

Development bank and Tadamon Islamic Bank for the period 2005-

2009.  These  banks  are  selected  for  reason  that  data  are  easily 

accessible. 

Commercial  banks  encounter  several  challenges  on  the  local  and 

international levels. Locally, they suffer from low paid up capital and 

high cost of operations. International problems lie in how to cope with 

international changes such as use of advanced technologies, qualified 

manpower, attraction of international savings and provision of quick 

and accurate services as provided by international banks.

The general objective of the study was to assess the contribution of 

commercial  banks  to  the  development  of  infrastructures  through 

analysis of the relevant data and comparing them with the total finance 

of the banks selected for this case study.
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The study found that access to WTO will assist banks in increasing the 

volume  of  finance  to  infrastructures  particularly  dams,  electricity 

supply,  roads,  ports,  health  and  education  services  in  addition  to 

preparing  and  increasing  capacities  of  external  trade  movement  in 

terms of imports and exports as well as eradication of obstacles which 

prevent such developments.

The  study  adopted  the  analytical,  descriptive  and  historical 

methodology in addition to analyzing the budgets of the four banks.

The study revealed that commercial banks have poor contribution to 

infrastructure  finance,  that  access  to  WTO  will  assist  them  in 

increasing  their  contribution  to  infrastructure  development  as  a 

necessity inseparable from easy flow of international trade as well as 

assisting them to attract foreign capital, and introduce high technology 

systems of programs and training.

The study recommended that, Sudan has to work hard in all economic 

fields to be better prepared to respond to the terms and conditions of 

(WTO) especially  in  the banking sector  as  it  is  closely linked with 

foreign trade.

After access to (WTO) commercial banks should make serious efforts 

to increase their capitals, use modern technologies, train their staff and 

be committed to the terms and conditions of access to (WTO).

Following  Sudan  fulfillment  of  (WTO)  terms  and  conditions, 

commercial  banks  have  to  work  more  effectively  in  financing  and 

developing infrastructure to facilitate trade between Sudan and other 

countries.
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مستخلص البحث

 لتقصكي أثكر انضكمام السكودان لمنظمكة التجكارةأجريت هكذه الدراسكة 

 الدولية على مساهمة البنوك التجارية في تنمية البني التحتيككة. اعتمككدت

 الدراسة على البيانات الوليككة والثانويككة، تككم جمككع البيانككات الوليككة عككن

 طريق العينة العشوائية متعككددة الطبقككات ث تككم تصككميم اسككتبيان أعككد

ًا لهذه الدراسة، البنوك التجارية تمثككل الطككار العككام لخككذ العينككة،  مسبق

ًا. حيث تم اختيار 32حيث تم اختيار  ًا منهككا13 بنك عشوائي   بنككك عشككوائي

ُتقدر   % من مجتمع الدراسة، والمعلومككات الثانويككة تككم جمعهككا مككن33و

 المؤسسات ذات الصلة بالدراسة. وتم اختيككار أربعككة بنككوك تجاريككة هككي

–2005الفرنسي – المككزارع – الدخككار – التضككامن السككلمي للفككترة    

 م. وتم اختيار هذه البنوك لسهولة الوصول للمعلومات المطلوبة.2009

 تواجه البنوك التجارية تحديات عدة علككى المسككتوي المحلككي والعككالمي،

 المحلي (ارتفاع تكلفة تشغيل الموارد وتدنئ رؤوس الموال والتحككديات

 العالميككة تتمثككل فككي مواكبككة التغيككرات العالميككة فككي اسككتخدام تقنيككات

 متطورة وعمالة مؤهلة واجتذاب لمدخرات عالمية وتقديم خدمات مثككل

تلك التي تقدمها البنوك العالمية (من دقة وسرعة).

 الهككدف العككام مككن هككذه الدراسككة هككو التعككرف علككى مسككاهمة البنككوك

 التجارية في تنميككة البنيككة التحتيككة وضككمن هككذه الدراسككة يقككوم البككاحث

 بتقصي وتحليل البيانات الخاصة بذلك ومقارنتها بالتمويل الكلككي للبنككوك

التي تم اختيارها لدراسة حالة.

 من نتائج هكذه الدراسكة أن النضككمام لمنظمكة التجككارة الدوليكة يسكاعد

 البنككوك علككى زيككادة تمويككل البنيككة التحتيككة وخاصككة السككدود والكهربككاء

ًا وزيككادة لمككواعين حركككة  والطككرق والمككوانئ والصككحة والتعليككم تجهيككز

 التجارة الخارجية من استيراد وتصدير وغيره مع التعرف على المعوقات

التي تحول دون ذلك.

 قككامت الدراسككة بانتهككاج المنهككج التحليلككي والوصككفي والتككاريخي وكمككا

اعتمدت على تحليل ميزانيات البنوك التي تم اختيارها كحالة دراسة.
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 أوضحت الدراسة أن مساهمة البنوك التجارية في تمويل البنيككة التحتيككة

ًا خلصككت الدراسككة أن النضككمام لمنظمككة التجككارة الدوليككة  ضعيفة وأيض

 يساعد البنوك التجارية على زيادة المسككاهمة فككي تنميككة البنيككة التحتيككة

 كضرورة ملزمة لنسياب التجارة الدولية بسككهولة وكمككا تسككاعد البنككوك

 على اجتذاب رؤوس أموال أجنبية وبرامج وخبرات تدريبية لنظمة تفنيككة

متطورة وعالمية.

 علككى السككودان العمككل فككي جميككع المجككالت القتصككادية ليكككون أكككثر

ًا لتلبيككة شككروط منظمككة التجككارة الدوليككة وخاصككة فككي القطككاع  استعداد

المصرفي لرتباطه الوثيق بالتجارة الخارجية.

 على البنوك التجاريكة بعكد النضكمام العمكل علكى زيكادة رؤوس أموالهكا

 واسككتخدام التقنيككات الحديثككة فككي أعمالهككا مككع تككدريب كوادرهككا عليهككا

واللتزام بشروط النضمام للمنظمة.

 بعد اكتمال شروط النضمام للمنظمة على البنوك العمككل بككأكثر فاعليككة

ًل للتجككارة بيككن السككودان والككدول  في تمويل وتنمية البنية التحتيككة تسككهي

الخرى. 
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